
Informe del rector 
Consell de Govern 31 de març de 2005 
 
 
Condol. El rector expressa el condol de la comunitat universitària pel recent traspàs de 
l’estudiant holandès Erasmus de la FIB, Bram Verhoevev, i de Josep M. Mateo Pedrosa, PAS 
de l’Escola Tècnica Superior d’Enginyers de Camins, Canals i Ports de Barcelona. 
 
Decret d’habilitació. El rector anuncia la previsió de què l’1 d’abril, el Consell de Ministres 
aprovi el Decret d’Habilitacions, pas previ a la presentació de sol·licituds de places per part de 
les Universitats en la única convocatòria d’habilitació que es farà el 2005. 
 
LOU. El rector explica que mentre que està previst que a mitjans d’abril es conegui el primer 
esborrany de la modificació de la LOU, no es coneix encara el calendari per a l’aprovació del 
Decret de Règim de Professorat ni del que regularà la recuperació dels sexennis, malgrat les 
peticions i pressions que s’han exercit davant el Ministerio de Educación y Ciencia per part tant 
de la CRUE com dels sindicats. D’altra banda, el rector informa que acaba de prendre 
possessió, com a primer catedràtic d’Universitat LOU, el professor del departament de 
Llenguatges i Sistemes Informàtics Conrad Martínez Parra. 
  
EEES. En el marc d’adaptació a les directrius del nou espai d’ensenyament superior, el 
Consejo de Coordinación Universitària treballa, segons que explica el rector, en l’elaboració del 
catàleg de titulacions. En aquest sentit, el 7 d’abril es reunirà la subcomissió d’ensenyaments 
tècnics del Consejo i, probablement, es tancarà la proposta de catàleg d’ensenyaments 
corresponents a aquest àmbit. 
 
Investigadors estrangers. El rector informa de les gestions fetes des de la UPC per trobar 
solucions als problemes que l’actual llei d’estrangeria espanyola genera als professors i 
investigadors estrangers que han de fer estades en universitats espanyoles, pel fet que l’actual 
llei no recull el què es disposa en les directives europees que sigui d’aplicació en aquests 
casos. Explica que, en aquest sentit, s’han mantingut contactes amb el diputat convergent 
Carles Campuzano per tal de donar transcendència a la problemàtica i que la UPC continuarà 
fent pressió per arribar a algun tipus de solució que faciliti la integració en el nostre sistema 
universitari d’investigadors estrangers que arriben al país en el marc de programes com ara 
l’ICREA. 
 
Programa ICREA. El Consell Assessor del programa ICREA s’ha reunit recentment per posar 
en marxa la convocatòria de places i plantejar el nou format ICREA júnior per a la captació de 
joves investigadors. Ressalta el rector, que el programa no presta prou atenció als estudis 
tècnics i tecnològics, raó per al qual creu que estaria bé proposar un programa específic 
ICREAtec adreçat especialment als àmbits tècnics i tecnològics de coneixement. 
 
PRIC. En aquest mateix marc de la recerca, el rector destaca la presentació que la directora de 
la CIRIT, Marta Aymerich, va fer el passat 2 de març a la UPC del Programa de Recerca i 
Innovació de Catalunya (PRIC). L’acte va servir per presentar algunes de les línies generals del 
Pla de Recerca que elabora la UPC i que el rector anuncia que es podrà presentar per a la 
seva aprovació a la reunió del Consell de Govern de finals d’abril. El rector explica que el PRIC 
explicita, per primera vegada, les vuit àrees de recerca prioritàries (adoptades també pel 
programa ICREA), de les quals sis afecten directament als àmbits de coneixement de la UPC: 
aeroespacial, biotecnologia, nanotecnologia, agroalimentació, sostenibilitat i TIC. Anuncia 
també que la UPC té la intenció de crear un Centre de Recerca sobre Nanoenginyeria amb 
l’objectiu de fer visible l’expertesa de la nostra Universitat en aquest camp. 
  
Campus de Besòs. El rector informa de l’avanç decidit del projecte d’aquest campus i destaca 
l’acte de presentació a la UPC del PBAUE que va tenir lloc el 14 de març, i que va servir també 
perquè Francesc Solà, director de l’empresa Trans, presentés a la comunitat universitària la 
primera formulació conceptual del projecte Campus Tecnològic i Empresarial de Barcelona 
(CTEB); projecte que ha desenvolupat per encàrrec deBCN 22@ i de les administracions 
involucrades en el Consorci Interuniversitari del Campus del Besòs. El rector explica que ara 
està previst elaborar el pla funcional del campus, mentre continuen les reunions de la Comissió 



de Campus i els contactes amb els representants de les associacions de La Mina per a la 
integració del barri en el projecte. 
 
CLUSTER. El rector destaca la reunió mantinguda pels membres de la xarxa CLUSTER a la 
UPC recentment i anuncia que està previst que la Universitat exerceixi la presidència de la 
xarxa els propers anys.  

Avaluació. El rector anuncia que properament l’European University Association (EUA) 
presentarà el seu informe sobre l’avaluació de la UPC fet a partir de l’autoavaluació presentada 
per la Universitat i de les visites que recentment han fet avaluadors de l’Associació. L’EUA està 
fent l’avaluació de l’activitat de totes les universitats catalanes depenents de la Generalitat de 
Catalunya. 

Fundació. El rector informa de la constitució el 31 de març del patronat de la Fundació per al 
Compromís Social de la Universitat, que liderada per la UPC, donarà continuïtat a la trobada de 
premis Nobels del passat mes d’octubre i anuncia que la propera trobada tindrà lloc a finals de 
novembre de 2005. A més, destaca l’interès suscitat per la recent participació de Miguel Angel 
Escotet, expert en gestió universitària a Veneçuela, Florida i Deusto, en un seminari organitzat 
per la xarxa GUNI (Global University Network for Innovation), per parlar sobre l’evolució de la 
Universitat. El rector mostra el seu interès per la continuïtat d’aquest tipus d’iniciatives que 
permetin conèixer a través de personalitats internacionals reconegudes en l’àmbit de la gestió 
universitària, els reptes de l’ensenyament superior. 

Entitats vinculades tipus I. El rector informa de la reunió mantinguda amb els directors de les 
entitats vinculades tipus I amb l’objectiu d’establir una política que propiciï la interacció i les 
sinèrgies entre aquests tipus d’entitats i la Universitat. El rector explica l’evolució d’aquestes 
entitats, que a la UPC ja arriben a la vintena i continuen creixent. Es tracta d’entitats en les 
quals es troben representades la Universitat i altres institucions i empreses i que reben 
subvencions de l’Administració equiparables en volum a les que rep la UPC en el seu conjunt. 
A més, la seva capacitat per generar més recursos està, segons el rector, per sobre de la de la 
UPC. Malgrat la Universitat no en té una presència majoritària, a la pràctica, la seva vinculació 
és notòria (plantilla, instal·lacions), per la qual cosa i amb l’objectiu de compartir oportunitats i 
reptes caldrà dissenyar i posar en marxa mecanismes que facilitin la interacció. El rector explica 
que la formula podria ser la coordinació d’aquestes entitats a través de la política de Parcs 
Tecnològics encetada fa poc a través del Comissionat del rector per a Parcs Tecnològics. 

Superordinador. El rector anuncia que aquest mes d’abril tindrà lloc la signatura dels convenis 
per a la creació del Consorci Barcelona Supercomputing Center-Centro Nacional de 
Supercomputación, entre el Ministeri  d’Educació i Ciència, la Generalitat de Catalunya i la 
UPC, malgrat la inauguració oficial encara no té data. 

Intexter. El rector destaca la importància del recent conveni signat entre la Universitat, a través 
de l’Intexter i el Centre Tecnològic Leitat per potenciar la col·laboració entre la UPC i el teixit 
empresarial en camps com ara la recerca, la tecnologia i la gestió i en especial en l’àmbit tèxtil. 

Trasllat EUETAB-ESAB. El rector informa del recent trasllat de l’Escola d’Agricultura al 
Campus del Baix Llobregat i explica que la inauguració oficial encara no té data. 

Xarxa FME. La Facultat de Matemàtiques i Estadística ha creat la Xarxa FME, una associació 
d’ex-alumnes  que té com a objectiu mantenir el contacte amb els titulats. 

Premis. El rector felicita els professors Antoni Gens pel seu recent nomenament com a 
acadèmic numerari de la Reial Acadèmia de Doctors i Asunción Moreno, del Departament de 
Teoria del Senyal i Comunicacions, que ha estat guardonada amb un dels premis Narcís 
Monturiol. 

 
 
 
 


